國立台灣大學社會科學院國家發展研究所

100學年度博士班入學考試試題
科目：經濟學
Part I (50 points)

1. 為降低國內保全人員因工時過長而出現過勞死，政府相關單位最近決定大幅、降低保全人員每月工時上限（含正常工時與加班工時）；另有學者指出提高加班工時的工資加成，比下修工時上限更為有效。試依據個體經濟學相關理論，分析比較這二種方法對國內保全人員福祉之影響。（如有必要，您可以選擇畫圖說明）（25分）
2. 有人說「由於房地產交易最容易產生『暴利』，所以相較於其他私有財，政府對房地產的管制應特別嚴格，包括課徵土地增值稅、照價徵收等」，你同意這種說法嗎？（請詳細說明理由）（10分）。另請依據個體經濟學相關理論，分析課徵奢侈稅對房價與政府稅收的影響。（15分）
Part II (50 points)

3. Policy makers around the world often face a “policy trilemma”: (a) They want to fix the nominal exchange rate to promote international trade; (b) They want capital mobility to achieve gains from international borrowing and lending; (c) They want to engage in active monetary policy to stabilize domestic output.

(1) Please explain why this is a trilemma, i.e. why only two of the three objectives can be achieved at any point in time. (10 points)

(2) How does your answer help us think about the internationalization of the Renminbi and its implications for Chinese monetary policy? (15 points)

4. (1)What causes current account deficits? (10 points)
(2)Are such deficits bad? Are they unsustainable (i.e. Do they necessarily lead to a currency and debt crisis)? (15 points)
  

PAGE  
1/2 

